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Vážení spoluobčané,

poslední měsíc letošního roku nás již přivítal s otevřenou náručí. To zna-
mená jediné. Blíží se nám nejkrásnější období v roce, a to Vánoce. Tento 
kouzelný adventní čas jsme zahájili slavnostním rozsvícením vánočního 
stromu jak v obci Luká, tak i v některých našich místních částech. Ještě, 
než poklidně usedneme ke štědrovečernímu stolu a budeme očekávat 
příchod Ježíška, dovolte mi se ohlédnout za letošním rokem, který byl 
bohatý jak na kulturní akce, tak i na investice. 

Díky nadstandartním vztahům s vedením Olomouckého kraje se obci 
podařilo protlačit alespoň částečnou rekonstrukci komunikací mezi Lu-
kou, Březinou, Veselíčkem, Javoříčkem a Střemeníčkem. Poděkování za 
tuhle investici patří bývalému hejtmanovi panu Suchánkovi. Co se týče 
investic do bezpečnosti dopravy a vzdělávání, tam patří poděkování 
MAS Moravská cesta, díky které jsme v letošním roce získali podporu 
z IROP na vybudování chodníků a učeben v ZŠ Luká ve výši přes 9 500 
000 Kč. Podporu na velmi vydařenou akci Rodácký sraz a oslavu výročí 
SDH Luká nám poskytl i Olomoucký kraj v oblasti kultury.

Dovolte mi závěrem roku osobní poděkování zastupitelům a zaměst-
nancům obce, dále všem spolkům a dobrovolníkům, kteří přispívají svo-
jí prací a činností k rozvoji našich obcí.

Dámy a pánové, zkrátka rok 2024 je pomalu a jistě za námi. Vedení 
Obce Luká a jejích místních částí již intenzivně pracuje na investičních 
záměrech příštího roku. V dalším roce nesmíme zapomínat na naše 
místní části, a to nejen na dlouho slibované investice jak v Javoříčku 
a Veselíčku. Plánů na zkrášlení našich obcí je spoustu. Uvidíme, jaká 
bude dotační podpora pro naše projekty v roce 2025, abychom mohli 
naše obce zase posunout o krok dále. 

Vážení spoluobčané, chtěl bych se prostřednictvím tohoto úvodního 
slova vyjádřit i k nepříjemné situaci, která se odehrává poslední dobou. 
Našimi obcemi se šíří mnoho nepravdivých pomluv, které míří z úst 

jednoho frustrované-
ho místního politika. 
Ten káže vodu a sám 
se topí ve víně. Mohu 
jen vzkázat všem oby-
vatelům, že dokud bu-
deme ve vedení obce 
my, budeme vždy usi-
lovat o to, aby každý 
projekt byl řádně do-
končen a plnil potřeby 
našich občanů. Naším 

cílem je dělat věci pořádně a transparentně, tak jak to má být. Nechám 
na každém z Vás, ať si udělá svůj obrázek. Chci jen, abyste věděli, že 
mým záměrem není házet na někoho špínu, osočovat ho nebo mu vy-
čítat věci z minulosti. Proti lžím a pomluvám se ale slušný člověk musí 
bránit. Tímto mým vyjádřením bráním nejen sebe, ale i ostatní zastu-
pitele a zaměstnance obce, kteří často dělají pro obec mnohem více, 
než je jejich povinností. Přeci jen všichni víme, že pravda se vždy ukáže. 
Velmi prosím naše občany, účastněte se zasedání zastupitelstev, kde 
budete přesně informováni o skutečnostech a dění u nás. Nevěřte dez-
informacím. 
Závěrem mi dovolte jak jménem svým, tak i jménem vedení Obce Luká 
a jejích místní části, Vám popřát krásné a příjemné prožití svátků Vánoč-
ních v klidu a spokojenosti. Přeji Vám také radostný a veselý Silvestr, 
úspěšné vykročení do nového roku a především zdravý rok 2025.                                                                                                                 

Jan Burian
starosta našich obcí

VZPOMÍNKOVÉ OKÉNKO 
NA OSOBNOST OBECNÍHO ÚŘADU V LUKÉ.

Vážení spoluobčané,
jelikož se naše obce mění a přicházejí noví lidé mezi nás, dovol-
te mi vzpomenout a ještě jednou poděkovat muži, který nás 
nedávno opustil.
Pan Jan Juřička vedl naši obec od roku 1976 až do roku 2002. 
Za jeho celoživotní práci mu patří velké uznání a poděkování.

Jménem Obce Luká a její místní části Jan Burian, starosta.

KŘÍŽ U STŘEMENÍČKA
Dovolte mi touto cestou informovat o tom, co je s křížem u Střeme-

níčka.
V letošním roce, jak jistě všichni víte, došlo k jeho zřícení. Po kontrole 
památkovým ústavem, který musel o památce rozhodnout, se došlo 
k závěru, že kříž je neopravitelný. V současné době čekám na zprávu 

restaurátora, který rozhodne o tom, že se bude řešit replika kříže 
ve stejném provedení. Doufám v to, že se nám během příštího roku 
podaří dotáhnout celou záležitost do konce a u Střemeníčka bude 

nový stejný kříž jako v minulosti.

                   Jan Burian starosta našich obcí

Ordinační doba MUDr. Jaroslava Čampiše
vánoční svátky

23.12., 27.12., 30.12.2024 ordinace Bouzov, od 7,30 – 11,00 hod.
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DOKONČENÉ INVESTIČNÍ A NEINVESTIČNÍ PROJEKTY V ROCE 2024
- Jaro 2024 a dokončený územní plán pro Lukou a její místní části, 
dlouhodobě řešená věc, kterou ráznými kroky dokončilo až nové ve-
dení obce. Důležitý posun pro rozvoj našich obcí.
- Provozní řády na vodovody v našich obcích, věc, která se neřešila 
a byla přehlížena v minulosti. Zákonem stanovené a potřebné papíro-
vé řešení pro provoz našich vodovodů.
- Rekonstrukce rybníka ve Střemeníčku. Za pomoci místních občanů 
se zrekonstruoval rybník, pro potřebu občanům.
- Vybudování chodníků podél silnice II. třídy v obci Luká. Projekt, 
který se dokončil i s terénními úpravami tak, aby pěší doprava v obci 
Luká byla bezpečná.
- Rekonstrukce šaten a WC v ZŠ Luká. Velký krok pro naší základní 
školu, kdy z klecových šaten se přešlo na moderní skříňky, aby se zvý-
šil komfort každého žáka.
- Vybudování parkovacích míst a rekonstrukce místní komunikace 
u hřbitova. Potřebná věc pro obslužnost místního hřbitova. Bezbariéro-
vý přístup na hřbitov byl potřebný řešit zejména pro starší spoluobčany.
- Doplnění hracích prvků na hřišti MŠ Luká a výsadba stromů. Po-
třebné řešení, kdy se kousek po kousku snažíme doplnit k dokona-
losti hřiště pro mateřskou školku.
- Doplnění veřejného osvětlení v našich obcích. Projekt, který pomá-
há k lepšímu životu v našich obcích a to hlavně v zimním období.
- Vybavení odborných učeben (jazyková, fyzika/chemie, počítačová) 
nábytkem a technologiemi v ZŠ Luká. Potřebné vybavení pro rozvoj 
lepší výuky v naší základní škole.
- Vyčištění nádrže na Březině. Díky pomoci místních občanů se uděla-
la očista zapomenuté nádrže v naší místní části.
- Rekonstrukce místní knihovny v obci Luká. Je jeden z drobných 
projektů na rozvoj naší obce.
- Výsadba a pěstební činnost v obecních lesích. Za dva roky se díky práci 
našeho správce obecních lesů podařilo dát dohromady vše potřebné. 
- Částečná rekonstrukce oken na Penzionu pro seniory. Každoročně 
se snažíme o částečnou rekonstrukci v PPS.

Celkové investiční projekty v letošním roce dosáhly částky přes 17 
000 000 Kč, z toho jsme obdrželi dotační podporu ve výši více než 
11 000 000 Kč.
                                                                                                                  

Jan Burian – starosta Obce Luká a její místní části

Děkujeme sv. Mikuláši a jeho družině, za obchůzku naší obcí.



Usnesení z 17. zasedání Zastupitelstva 
obce Luká,

konaného dne 13.11.2024
1. Zastupitelstvo obce Luká určuje ověřovateli zápisu p. Zapletalovou, p. Pluháč-
ka  a zapisovatelem p. Šimíčkovou. Za členy návrhové komise schvaluje p. Ková-
ře J., Bc. Navaru a Ing. Spáčila, PhD.
2.  Zastupitelstvo  obce  Luká  bere  na  vědomí  kontrolu  plnění  usnesení  
z minulého  zasedání zastupitelstva obce Luká
3. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje plán společných zařízení komplexních po-
zemkových úprav v k. ú. Veselíčko.
4. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje proplacení faktur:
1) fa (září) revitalizaci veř. prostranství III. – chodník úsek č. 1 a 2, Lakomý Jan, 
v částce 1.299.827,77 Kč/včetně DPH
2) fa (říjen) revitalizaci veř. prostranství III. – chodník úsek č. 1 a 2, Lakomý Jan, 
v částce 1.444.428,28 Kč/včetně DPH 
3) fa (září) doplnění zpevněných ploch u místního hřbitova – komunikace, Lako-
mý Jan v částce 790.550,38 Kč/vč. DPH
4) fa (říjen) doplnění zpevněných ploch u místního hřbitova – komunikace, VRN, 
Lakomý Jan v částce 503.791,34 Kč/vč. DPH
5) fa za elektromontážní práce - VO, p. Janeček v částce 409.733 Kč/vč. DPH
6) fa nábytek odborné učebny ZŠ Luká, fa Santal spol. s.r.o. v částce 2.197.944,43 
Kč/vč. DPH.
5.  Zastupitelstvo  obce  Luká  schvaluje  na  základě  doporučení  opravu  místní  
komunikace  hřbitov (havarijní stav), na parc. č. 911/1 v k.ú.  Luká, obec  Luká 
firmu Jan  Lakomý,  IČO: 73953903, se sídlem Luká čp. 122, za částku 1.200.062, 
85 Kč/bez DPH.
6. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje Kupní smlouvu o převodu vlastnictví k ne-
movitým věcem:
a) spoluvlastnický podíl o velikosti ½ na pozemku parcelní číslo st.44, evidovaná 
výměra 630 m2, 
zastavěná plocha a nádvoří; součástí pozemku je stavba číslo popisné 51 v části 
obce Luká, stavba stojí na pozemku parcelní číslo st.44, 
b) spoluvlastnický podíl o velikosti ½ na pozemku parcelní číslo 899/5, evidova-
ná výměra 124 m2, zahrada, 
c) spoluvlastnický podíl o velikosti ½ na pozemku parcelní číslo 899/15, evido-
vaná výměra 174 m2, ostatní plocha. vše  v k.ú.  Luká,  obec  Luká,  vlastník  xxx,  
v zastoupení  insolvenčním  správcem  JUDr.  Petrem Bohatým se sídlem Hlavní 
15, 667 01 Vojkovice, IČO: 88139859, za cenu 500.000 Kč a pověřuje starostu 
obce jejím podpisem.
7. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje Dohodu o skončení smlouvy o nájmu bytu 
½ RD čp. 51, p. xxx, nar. xxx s výpovědní lhůtou 3 měsíce a pověřuje starostu 
obce podpisem této Dohody.
8.  Zastupitelstvo obce Luká  schvaluje  Smlouvu  o úvěru č. 0783811159, s Česká 
spořitelna a.s., se sídlem Olbrachtova 1929/62, Praha 4, 140 00, IČO: 452447822 
na částku 9.000.000 Kč do 1.6.2026 a pověřuje starostu obce podpisem této 
smlouvy.
9.  Zastupitelstvo obce Luká schvaluje  Dodatek č. 1 ke smlouvě „Zvýšení bez-
pečnosti pěší dopravy v obci Luká – objekt SO 103“ a pověřuje starostu obce 
podpisem tohoto dodatku.
10. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje Rozpočtovou změnu č. 8/2024.  
11. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje projektový investiční záměr do 2.000.000 
Kč na pěstební činnost v obecních lesích na rok 2025.
12. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje připojení pozemku par.č. 34/22 v k.ú. Ja-
voříčko na obecní vodovodní síť. Veškeré náklady hradí stavebník.
13. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje žádost ZŠ a MŠ Luká, příspěvková orga-
nizace, se sídlem Luká 4, o udělení výjimky z nejvyššího počtu dětí ve třídě MŠ 
pro školní rok 2024/2025.
14. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje dofinancování vlastního podílu akce 
„Luká – multifunkční hřiště“ z rozpočtu obce Luká.

Jan Burian Ing. Daniel Spáčil, PhD.
starosta obce            místostarosta obce
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Usnesení z 16. zasedání Zastupitelstva 
obce Luká,

konaného dne 18.9.2024
1.  Zastupitelstvo obce Luká určuje ověřovateli zápisu p.Zapletalovou, p. Sasáka  
a zapisovatelem p. Šimíčkovou. Za členy návrhové komise schvaluje p. Kováře 
M., Ing. Spáčila a Bc. Navaru.
2.  Zastupitelstvo  obce  Luká  bere  na  vědomí  kontrolu  plnění  usnesení z mi-
nulého  zasedání zastupitelstva obce Luká.
3. Zastupitelstvo obce Luká po projednání protokolu o jednání hodnotící ko-
mise na veřejnou zakázku „Doplnění zpevněných ploch místního hřbitova“ vy-
bralo k realizaci veřejné zakázky dodavatele Jan Lakomý, č.p. 122, 783 24 Luká, 
IČ: 73953903, za cenu 1.189.618,10 Kč bez DPH a 
pověřuje starostu obce podpisem smlouvy o dílo.
4. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje proplacení faktur za rekonstrukci WC 
a šaten v ZŠ Luká:
 1) fa za instalatérské práce, p. Milan Kovář v částce 372.666 Kč/bez DPH
 2) fa za pokládku podlahy, p. Luboš Zemánek v částce 88.968 Kč
 3) fa za zednické a obkladačské práce, p. Josef Čech v částce 716.666 Kč/vč. DPH
 4) fa za skříňky, firma Santal v částce 231.785,18 Kč/vč. DPH
 5) fa za elektroinstalaci, p. Janeček v částce 81.219 Kč/vč. DPH.
5. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje Smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení věc-
ného břemene a dohodu o umístění stavby č. IV -12-8029188/SOBS VB/2 s firmou 
ČEZ Distrubuce, a.s., IČO 24729035, se sídlem Teplická 874/8, Děčín, zastoupe-
nou firmou ENCO group, s.r.o. IČO 26828570, se sídlem Kosmonautů 989/8, 772 
11 Olomouc a pověřuje starostu podpisem této smlouvy.
6. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje dodavatele na výměnu částí oken v Penzi-
onu pro seniory, Luká čp. 141 firmu Okna Štrůbl, IČO 75759306, se sídlem Ořešin-
ská 108/22, 621 00 Brno, za cenu 111.837 Kč.
7.  Zastupitelstvo obce Luká  schvaluje  Směnnou smlouvu mezi obcí Luká, 
p.  xxx  a Ing.  xxx. Obec Luká smění pozemky par.č. 802/14 o výměře 7984 
m2, lesní pozemek, par.č. 802/15 o výměře 2129 m2, lesní pozemek par.č. 747/8 
o výměře 1229 m2, orná půda a par.č. 747/6 o výměře 970 m2, orná půda. Obec 
Luká získá  lesní pozemky par.č. 81 o výměře 2744 m2, par.č. 80 o výměře 4416 
m2, par.č. 425/10 o výměře 2099 m2, par.č. 68/2 o výměře 1296 m2 a par.č. 428/2 
o výměře 2338 m2 vše  v k.ú.  Luká,  obec  Luká.  Zastupitelstvo  obce  pověřuje  
starostu  obce  podpisem  této  Směnné smlouvy.
8.  Zastupitelstvo  obce  Luká  schvaluje  proplacení  faktury  za  vyhotovení  
projektové  dokumentace „Novostavba hasičské zbrojnice Luká – Ješov“ firmě 
Escon projekt s.r.o., IČO: 09608354 se sídlem Hybešova 200/6, 779 00 Olomouc, 
v částce 468.270 Kč/vč. DPH.
9. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje Smlouvu o bezúplatném převodu vlast-
nického práva k nemovitým věcem č. UZSVM/OOL/2242/2024-OOLM s ČR – Úřad 
pro zastupování státu ve věcech majetkových, IČO: 69797111, se sídlem Raší-
novo nábřeží 390/42, 128 00 Praha 2  a pověřuje starostu obce podpisem této 
smlouvy.
10. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje vybudování vrtané studny na fotbalovém 
hřišti v Luké, od firmy Pumpy – studny – Knajbl,  IČO: 18469469, se sídlem Střed-
ní novosadská 14/26, Olomouc, za cenu 94.000 Kč. 
11. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje záměr na nákup radarů na měření rychlos-
ti v obcích Ješov a Luká.
12. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje vybudování vodovodní přípojky do domu 
Luká čp. 84, vlastník  p. xxx, bytem xxx, xxx, veškeré náklady hradí stavebník.
13. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje odložení projednání Kupní smlouvy 
o převodu vlastnictví k nemovitým věcem uvedených na LV 496 na další zasedá-
ní obecního Zastupitelstva.
14. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje Rozpočtovou změnu č. 7/2024. 
15. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje finanční příspěvek ve výši 7.000 Kč pro 
JSDH Ješov na akci Letní soustředění mladých hasičů.
16.  Zastupitelstvo obce Luká schvaluje příspěvek (doplatek k dotaci) ve výši 
25.280 Kč pro JSDH Ješov.
17.  Zastupitelstvo obce Luká schvaluje zveřejnění záměru směny části pozemku 
obce Luká par.č. 899/1, ostatní plocha o výměře cca 122 m2, v k.ú. Luká za část 
pozemku par.č. 40/4, ostatní plocha o výměře cca 70 m2 a část pozemku par.č. 
96/2 , lesní pozemek o výměře cca 140 m2, vše v k.ú. Luká, obec Luká.
18. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje proplacení faktury za vybudování chodní-
ku úsek č. 2 v obci Luká, Jan Lakomý, č.p. 122, 783 24 Luká, IČ: 73953903 v částce 
848.642,67 Kč/vč. DPH.
19. Zastupitelstvo obce Luká schvaluje vybudování chodníku a vjezdu k RD Luká 
čp. 48 na pozemku par.č. 208/3 v k.ú. Luká na náklady majitele RD Luká čp. 48.

Jan Burian           Ing. Daniel Spáčil, PhD.
starosta             místostarosta

Usnesení, která nebyla přijata:
1) Zastupitelstvo obce Luká schvaluje úplatný převod pozemků par.č. 95/3, 96/4, 
101/4 a 136/18 všechny ostatní plocha, v k.ú. Javoříčko, obec Luká za stanovenou 
kupní cenu 603.000 Kč od ČR –ÚZSVM do vlastnictví obce a pověřuje starostu 
obce k podpisu smlouvy.

PLÁNOVANÉ AKCE NA ZAČÁTEK ROKU 2025

 SOBOTA 18.1. OBECNÍ ZABÍJAČKA

 SOBOTA 25.1. POSLEDNÍ LEČ – PLES MYSLIVCI LUKÁ

 SOBOTA 8.2. DĚTSKÝ MAŠKARNÍ PLES

 SOBOTA 22.2. OBECNÍ PLES
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Z historie naší obce

Tímto otevírám v obecním zpravodaji pomyslné okénko do dějin naší 
obce, do kterého bych rád pravidelně přispíval. Plánuji sdílet ty nejza-
jímavější informace z his-
torie, které budu čerpat 
z obecních kronik. Myslím, 
že není na škodu připome-
nout si, co všechno formo-
valo naše okolí. Ať už pro 
mladší generace nebo pro 
nově přistěhované.
Sám jsem zvědavý, jaké 
zajímavosti se mi podaří 
objevit. Nechme se tedy 
překvapit!
Jako první se mi dostala 
do rukou kronika, kterou 
v roce 1965 sepsal pan 
Stanislav Pinkava. Zachy-
cuje historii obce od první 
písemné zmínky až po rok 
1965. Nemusíte se obávat 
dlouhých opisů. Půjde spíše 
o krátké výtahy těch nejza-
jímavějších momentů.

***

Předmluva z oné kroniky (doslovný přepis)
Co Ti platno,
znáš-li cizích krajů děje, 
cizích lidí mravy, obyčeje, 
nemáš-li dosti
o svém kraji vědomosti.

Když jsem se na podnět předsedy MNV v Luké Josefa Lakomého a ře-
ditele měšťanské školy Karla Fibíka ujal úkolu vypracovati dějiny obce 
Luké, nepomyslil jsem, jak obtížný úkol jsem převzal, co práce dá se-
hnati všechen potřebný materiál archivní, nezbytnou pomocnou litera-
turu a zprávy, údaje a vzpomínky četných obětavých občanů.
Že se mi podařilo šťastně dokončiti tyto dějiny, za to jsem zavázán 
upřímnými díky mnohým spolupracovníkům a podporovatelům.
Práci archivní mi umožnili ředitelé státních archivů Dr. Jiří Radimský 
v Brně, Dr. František Spurný v Janovicích a Dr. Antonín Roubic v Olo-
mouci, jakož i farní úřad v Luké.
Také mi značně vypomohli lukovští občané: Hubert Fischer, který i vy-
pracoval pěkné dějiny Tělocvičné jednoty Sokol v Luké a vypsal staré 
zvyky a obyčeje v Luké, Karel Klein který sepsal pojednání „Příroda na-

šeho okolí“ a Jan Konečný, 
který vypsal světovou válku 
z let 1914-1918. Vydatnou 
pomoc mi poskytl prof. Ka-
rel Sedlák, který se zájmem 
sledoval mou práci, obšírně 
vylíčil minulost obce, vypsal 
a z latiny a němčiny přeložil 
přečetné archivní zprávy 
a i jinak přispěl k zdárné-
mu zakončení tohoto díla. 
Všem jim vzdávám srdečné 
a povinné díky.
Jediným mým přáním jest, 
aby tato kniha byla od na-
šeho lidu přijata s takovou 
láskou, s jakou byla pro něj 
sepsána, aby byla hojně čte-
na a tak šířila poznání naší 
milé a krásné domoviny.
V Luké dne 15. června 1965.
Stanislav Pinkava

***

A čím jiným začít, než názvem naší obce a první zmínkou o ní. 

Původní název naší obce byl Luka. Lidově se tehdy říkalo v Lukách nebo 
do Luk. Úřední tvar Luká byl zaveden až po roce 1910.
Ve starých archivních dokumentech se název obce psával v různých po-
dobách, například:
Luke (1349), Lucky (1384), Lukey (1406), Lukich (1417), v Lukách (1492), 
ve vsi Lukajch (1545), Luky (1609), Laučka (1656), Louka (1775), Luka 
(1839), Luká (1921). 
Není těžké uhodnout, odkud pochází název obce Luká (Luka). Označu-
je, že osada byla založena na bažinatých lukách nebo v jejich blízkosti. 
Obec Luká je velmi stará slovanská osada. Přesné datum ani zaklada-
tele neznáme, protože z tohoto období existuje jen málo písemných 
záznamů.
První zmínka o osadě Lukaz pochází z roku 1131. Nachází se v důležité 
listině olomouckého biskupa Jindřicha Zdíka. Nicméně historici nejsou 
zajedno, zda tento název označuje dnešní Lukou nebo blízké Loučany.
Další údajná zmínka o Luké pochází z roku 1318. Podle jednoho bada-
tele se v této době Eliška, dcera Unky z Plavče a manželka Vyknaně 
z Čekyně, soudila se svým strýcem, proboštem olomoucké kapituly 
Sboronem, o majetek in Luczan, Bohuslawicz, Hatzki, Mogetin ac Lho-
ta. Nicméně většina historiků se domnívá, že latinské označení in Louc-
zan označuje Loučany, nikoli Lukou.
První zcela jistá zmínka o obci Luká pochází z roku 1348. Tato zmínka se 
nachází v moravských zemských deskách, které založil markrabě mo-
ravský Karel (pozdější český král Karel IV.) v rámci reorganizace zem-
ského soudnictví.
Latinský zápis z těchto desek zní:
„Item Artleb de Starcowitz venditit domine Sbincze de Swabenycz 
villam dictam Luke cum omni dominio jure et utilitate.“
Překlad do češtiny:
„Také prodal Artleb ze Stařechovic paní Zbyňce ze Švábenic ves nazva-
nou Luke se vším panstvím, právem a užitkem.“

Daniel Spáčil, místostarosta obce

Okénko  Klubu seniorů Luká 
a její místní části z.s.

Vážení senioři. V průběhu roku 2024 jste byli průběžně v Obecním zpra-
vodaji Luká seznamováni o probíhající činnosti našeho klubu. 
Poslední akce, o kterých jsme Vás zatím neinformovali  se týkaly, naší 
pomoci  obci při sjezdu rodáků v Luké a při organizování  rozloučení 
dětí s létem na konci prázdnin.  V letních měsících  jsme sami  organizo-
vali posezení s živou hudbou na hřišti  Luká a zajišťovali obsluhu kiosku 
při promítání letního kina 
V říjnu jsme společně navštívili krásné divadelní představení „Dokona-
lá svatba „ v Moravském divadle Olomouc. Této akce se zúčastnilo 40 
osob, akce byla výrazně dotovaná klubem Seniorů Luká.
Poslední a velmi zajímavou přednášku jsme měli rovněž v říjnu pod 
názvem „Peníze jak je neznáte“. Přednášel nám Ing. Josef Moša, Csc., 
předseda České numismatické společnosti a Vlastivědné společnosti 
muzejní, který nás seznámil s historií  vzniku a používání peněz a ukázal 
nám různé výrobky z peněz. Současně přítomným, kteří si donesli své 
mince, tyto ohodnotil a sdělil jejich cenu.  Jeho přednáška nás natolik 
zaujala, že na začátku příštího roku 2025, chceme přednášejícího znovu 
pozvat tentokrát se zaměřením na kuriozity.
A je tu konec roku. V listopadu jsme ukončili  rok 2024.  Při této příle-
žitosti jsme provedli  vyhodnocení činnosti klubu  a anketu, co by Vás 
v roce 2025 zajímalo, kam naplánovat výlety atd.
Závěrem mi milí senioři dovolte, popřát Vám za sebe a výbor seniorů 
krásné vánoční svátky a v novém roce 2025 hlavně hodně zdraví a osob-
ní spokojenosti.

Jaroslava Vyhlídalová
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Nejbližší akce seniorů v roce 2025

14. 1. 2025 v 15.00 hod.

Přednáška spol. SENIORON z.s. v oblasti digitální gramotnosti a ochra-
ny proti podvodným jednání na internetu. Akce se uskuteční v místě 
SVC Luká a je i pro  veřejnost.

6. 2. 2025 v 16.00 hod.

Přednáška Ing. Josefa 
Mošu Csc., který nám 
přednášel „Peníze jak je 
neznáte“, nyní se zamě-
řením na kuriozity. Akce 
se uskuteční v místě SVC 
Luká a je rovněž i pro  
veřejnost.

Ahoj z Javoříčka!

Letošní turistickou sezónu hodnotíme pět jako velmi podařenou. Ná-
vštěvnost bistra i celého našeho areálu byla opravdu velká. Velkou po-
chvalu posíláme našim statečným brigádnicím, které nápor hladových 
a žíznivých turistů velmi dobře zvládly. K již tradiční akci Gulášobraní 

jsme letos přidali další dvě větší akce a to miniBURGERFEST a LUCER-
NAFEST se zvěřinovými hody. Obě nové akce měly u našich fanoušků 
velký úspěch a na příští rok je zařadíme do našeho kalendáře akcí. 
V příštím roce si  připomeneme již 80. výročí od javoříčské tragédie. 
Kromě pietní vzpomínky 
bychom chtěli toto výro-
čí společně s Obcí Luká 
a Iniciativou pro podporu 
vypálených obcí oboha-
tit o doprovodný kulturní 
a vzdělávací program.  Za-
čátkem příštího roku bu-
deme na našich sociálních 
sítích zveřejnovat ankety, 
o jaké další akce byste měli 
v budoucnu zájem. Dostá-
váme od vás několik návr-
hů jako miniOctoberfest 
s minipivovary, vinobraní, 
ochutnávka rumů v našem 
baru, gril-show s profesi-
onálním kuchařem a jiné. 
Pokud bude o tyto akce 

všeobecný zájem, my je rádi v našem areálu nebo v prostorách školy 
rádi zrealizujeme. Příští rok bude náš areál slavit 10 let od slavnostního 
otevření. Protože jsem ve spolku samý sportovec,  intenzivně přemýš-
líme o tom, že bychom tuto událost oslavili uspořádání sportovní akce, 
ať máme k těm gastro akcím trochu změnu.
Závěrem jedno velké poděkování a to naší „úderné“ partičce, bez které 
by tyto všechny zmíněné akce nebylo možné organizovat a zrealizovat.  
Ať se vám všem daří a zachovejte nám přízeň i v novém roce. S někte-
rými již na 12. Tříkrálovém hvězdicovém výšlapu do Javoříčka, který se 
uskuteční 11.1.2025. V případě nepříznivého počasí nabídneme posezení 
i ve vyhřátých prostorách naší bývalé školy. 

 Váš Igor Javko 

Ze života MŠ 

Blíží se konec roku a než přivítáme ten rok nový, rádi vám sdělíme, jak 
se v lukovské školičce 
máme.
V měsíci září jsme 
prožili „Muzikoces-
tu kolem světa“, 
hudebně pohybový 
program. Děti díky 
létajícímu koberci, 
hudebními nástroji 
a zpěvem navštívily 
země, které určitě až 
vyrostou budou chtít 
poznat a navštívit. 
V naší mateřské škole probíhají od měsíce října kroužky, a to angličtina 
v pohybu a pohybové hry. 
Začátkem měsíce října jsme navštívili Městský klub Litovel a na místní 
Záložně ve Velkém sále zhlédli divadelní pohádku „Pohádky pana Po-
hádky“. Krásné vystoupení dvojice herců, kteří svým hereckým i pěvec-
kým uměním okouzlili známými pohádky všechny 

v publiku. 
A už jsme se mohli 
všichni těšit na „Ptačí 
kamarády“, edukativ-
ní přírodovědný pro-
gram. Ptačí kamarádi 
nás přijeli překvapit 
do naší mateřské 
školy. Usedli jsme ve 
třídě a dozvěděli se 
všechno o ptačím ži-
votě. 
Tradiční lampionový 

průvod obcí a velké těšení všech dětí v ma-
teřské škole. Letos, nám děti moc pomohly, kdy vlastnoručně vyrobily 
lampičky ze sklenic. A není to žádná legrace, polepit sklenici lepidlem, 
omotat obvaz, a ještě přilepit strašidelné oči. Po průvodu si děti mohly 
zasoutěžit na místním fotbalovém hřišti, kde byly připraveny stanoviš-
tě a děti plnily úkoly, za které dostaly krásné odměny. A jak jsme tento 
páteční podvečer zakončili? No, nejde jinak, než písněmi a tancem. 
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Měsíc listopad a hned první den v měsíci se naše mateřská škola promě-
nila v rej masek. Nastalo „Halloweenské dopoledne“. Soutěže, tanec 
a zpěv, to vše bylo slyšet z našich tříd. A když jsme s doprovodem písnič-
ky „Jede, jede mašinka“ spojily děti z obou tříd, Kulíšky a Sovičky, to nás 
museli slyšet i školáci na základní škole v prvním patře. Nesmíme zapo-
menout 
pochvá-
lit všech-
ny děti 
za krás-
ně vyz-
d o b e n é 
t ř í d y 
vlastno-
r u č n ě 
vyrobenými strašidly a také vydlabanými dýněmi, které nás osvětlené 
vítaly u vstupních dveří při příchodu do školky.
Krásné listopadové dopoledne jsme se s dětmi rozhodly prožít při „Us-
pávání broučků“, kdy si všechny děti namalovaly na kamínek svého 
broučka, berušku, pavouka. Venku svítilo sluníčko a cesta k lesíku za 
místním hřbitovem rychle utekla. V lese si děti ve skupinkách postavily 
domečky pro svoje broučky a uložily je k spánku. Společným tancem 
a slibem, že na jaře se vrátíme a odneseme je zpátky do školky. A proto-
že naše děti myslí i na zvířátka v lese, která v zimě nespí zimní spánkem, 
donesly zvířátkům do lesa nasbírané kaštany. 
Když se vysloví „Patálie a Trampota zakládají cirkus“, všem se nám 
vybaví cirkusové umění, trochu kouzlení, při kterém všechny děti po-
máhaly a mohly si vyzkoušet. Nechybělo ani trochu sportu a někdy se 
nestačíme divit, jaké sportovce v naší školce máme. 
K listopadu patří i tradiční vánoční fotografování dětí. Navštívil nás 
opět fotograf pan Karel Konečný, který děti umí zaujmout, pobavit 
a vytvořit tak dětem na tváři úsměv.  
A kdo by neznal „Ferdu Mravence!“ I ten nás přijel navštívit. Svým pou-
tavým vyprávěním nás dovedl do světa mravenců, hmyzu. Děti se opět 
mohly zapojit a svými vědomosti nás překvapit.  
Divadélko „Z pohádky do pohádky s Budulínkem“ také za námi přijelo 
a senzační vystoupení paní, která to s dětmi opravdu umí, zaujala kaž-
dého malého diváka i všechny přítomné dospělé. 
„Příběh pana Tydýta“, interaktivní program o odlišnosti, přijetí, kama-
rádství a pravých životních hodnotách. Děti se zapojovaly do příběhu 
o handicapovaném Tydýtovi: „Ahoj, já jsem Tydýt, chci si s vámi užít!“ 
I když jsem jiný a možná trochu divný!“ Program byl pro předškolní 
děti, které moc pěkně reagovaly při zapojování do děje. Odměnou pro 
všechny bylo, že 
plyšový Tydýt už 
je s námi v lukov-
ské školce, a to 
máte vidět, jak 
se o něj všechny 
děti starají. 
Listopadový so-
botní podvečer 
patřil adventnímu koncertu v kostele, kde nechyběly ani naše děti ze 
třídy Soviček. Paní učitelky s dětmi nacvičily krásné vánoční písně, však 
kdo koncert v kostele navštívil, poznal sám.
A máme tady prosinec a s ním přichází spoustu radosti, očekávání. 
Mikulášská nadílka, vánoční jarmark, který v letošním roce pořádáme 
i v mateřské škole. Dále nás čekají vánoční besídky s dílničkami a pose-
zením, zpívání pro seniory v Luké. Maňáskové divadlo – Trio pohádek. 
Každý den s dětmi pracujeme v řízených činnostech, ve výtvarných 
a pracovních činnostech, dáme jim prostor ke spontánním hrám. Básně 
a písně nás obveselí a v ranním kruhu si rádi povídáme. Pohyb je dětem 
přirozený a než zasedneme ke svačince, rádi si všichni zacvičíme.  
Jsme rády, že většina dětí chodí do školky i ze školky s úsměvem a kdo 
z nás by se netěšil na rozzářené oči dětí u vánočního stromečku. Všem 
Vám přejeme krásné a pohodové vánoční svátky a v novém roce 2025 
zdraví a štěstí.

Za kolektiv MŠ Luká
Jitka Riedingerová

Ze života ZŠ
Zahájení školního roku letos připadlo na pondělí 2. září. Žáci se vrátili do 
lavici plni dojmů a zážitků z prázdnin, ale také plni očekávání, co je v no-
vém školním roce čeká. Výjimečný bude především pro žáky 1. ročníku, 
protože je to jejich školní premiéra. Ale také pro žáky 6. ročníku, proto-
že i přestup z prvního na druhý stupeň je důležitým milníkem. Poslední 
rok školní docházky čeká žáky 9. ročníku. Je pro ně dobou významného 
rozhodnutí. Stojí před volbou střední školy, do které nastoupí v příštím 
školním roce. Z tohoto důvodu se zúčastnili několika akcí, které jim mo-
hou pomoci tuto volbu usnadnit. 
Možnost seznámit se s požadavky pracov-
ního trhu a nabídkou některých středních 
škol (zejména technického zaměření) měli 
spolu s žáky 8. ročníku na Burze práce 
a vzdělávání, kterou pro ně připravili pořa-
datelé ve čtvrtek 15. října. Akce proběhla 
na výstavišti Flora v Olomouci pod záštitou 
Olomouckého kraje. Po této ochutnávce 
strávili 6. listopadu zajímavý projektový 
den na SŠZT v Mohelnici, kde si pro ně 
studenti a učitelé uvedené střední školy 
připravili zážitkovou prezentaci své školy 
formou únikové hry. K vidění tak byla ukáz-
ka programování a řízení CNC strojů, robotů, 3D tiskárny apod. Zatím 
poslední akcí podporující správné nasměrování do středního vzdělá-
vání byla burza středních škol našeho regionu Scholaris, která se tra-
dičně koná v halách Střední školy polytechnické na Rooseveltově ulici 
v Olomouci. I zde se mohli žáci posledního ročníku ZŠ hlouběji zorien-
tovat ve volbě své budoucí profese a získat část informací potřebných 
k rozhodnutí, které je čeká v únoru, až budou vyplňovat přihlášky na 
střední školy.

Kromě těchto akcí určených 
pro naše budoucí absolven-
ty, měli v průběhu podzim-
ních měsíců i ostatní žáci naší 
školy možnost zúčastnit se 
nejrůznější kulturních akcí, 
exkurzí a soutěží. Začátkem 
října děti z mateřské školy 
a první třídy společně vyra-
zily do divadla v Litovli na 
představení Pohádky pana 

Pohádky, které bylo vtipným zpracováním pohádek O Budulínkovi a O 
Červené Karkulce. Výuku na prvním stupni zpestřil výukový program 
Hravá věda, který žáky velmi zaujal především proto, že si pokusy vy-
zkoušeli ,,na vlastní kůži.´´ 
Žáci druhého stupně se zúčastnili exkurze do Brna, kde navštívili ex-
pozici o historii motoristického sportu a historických vozidlech v Tech-
nické muzeum. Po prohlídce v Technickém muzeu se přemístili do Mo-
ravského zemského muzea, kde v pavilonu Anthropos zhlédli výstavu 
o pravěku s názvem Když Brnem táhli mamuti, kde měli možnost si 
nejen prohloubit své znalosti z dějepisu, ale především vše názorně 
vidět. V témže měsíci proběhl na druhém stupni preventivní program 
E-bezpečí, který je v dnešní době velmi potřebný a tato osvěta byla pro 
žáky jistě velkým přínosem. Se svým hudebním programem Počátky 
populární hudby, určeným pro žáky druhého stupně, nás navštívil pan 
Marek Soldán. Poslech hudby byl navíc obohacen o spoustu užitečných 
informací. Žáci si tak mohli rozšířit své obzory nejen v oblasti hudby, ale 
i historie, a dokonce i angličtiny.
Na pátek 1. listopadu si 
žáci 9. ročníku připravili 
Halloweenský den, který 
spočíval v soutěži o nej-
lepší kostým. Byl oceněn 
nejpovedenější kostým 
v každé třídě a taktéž nej-
lepší kostým z řad učitelů.
V listopadu se žáci prvního 
stupně vydali na divadelní 
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představení s názvem Loupežník Rumcajs do kina Metropol v Olomou-
ci. Jednalo se o divadelní zpracování pohádky na motivy slavných kní-
žek Václava Čtvrtka. Ve stejný den – v úterý 5. listopadu - žáci 6. a 7. 
ročníku vyrazili po polní cestě směrem k Ješovu, aby se zúčastnili již tra-
dičního sázení stromků. Počasí bylo příznivé a žáci se s chutí pustili do 
díla. Za pomoci pedagogického dozoru a obce Luká zde zasadili celkem 
7 stromků. Pomohli tak přírodě a současně zkrášlili okolí naší školy. 
V neposlední řadě si i protáhli tělo na čerstvém vzduchu. 
Další divadelní představení s názvem Z pohádky do pohádky s Budu-
línkem proběhlo, tentokrát jen pro prvňáčky, v budově mateřské ško-
ly. Naši nejmladší žáci, tak měli nejen možnost zhlédnou pohádku, ale 
také zavzpomínat a pozdravit se svými kamarády ze školky. Všichni žáci 
prvního stupně absolvovali v listopadu edukační výukové programy Za-
jíček Chlupáček a Chlupatý svět zaměřené na přírodu našeho kraje a její 
zajímavosti ve Vlastivědném muzeu v Olomouci. 
V tomto měsíci také proběhla na naší škole soutěž Přírodovědný klo-
kan, kde první místo obsadil Radovan Sirůček z 9. ročníku, druhé místo 
patřilo Michaele Tillové rovněž z 9. ročníku a třetí místo získal Daniel 

Chytil z 8. ročníku. Dále měli žáci 
možnost ukázat své vědomosti 
a znalosti v matematické soutě-
ži Pythagoriáda. Nejúspěšněj-
ším byl Radovan Sirůček, který 
postoupil do okresního kola. 
V Logické olympiádě si zase žáci 
vyzkoušeli, jak je pro ně obtížné 
vyřešit nejrůznější logické úlo-
hy. I v této soutěži patřila první 
příčka Radovanu Sirůčkovi, dru-

há nejúspěšnější byla Barbora Ševčíková z 6. ročníku a třetí byl David 
Hynšt z 9. ročníku. Radovan Sirůček postoupil do krajského kola ko-
naného v Národním domě v Prostějově. I přesto, že už dále nepostou-
pil, patří mu obrovská gratulace, protože i postup do krajského kola je 
velký úspěch.
Vybraní žáci prvního i druhého stupně se zúčastnili výtvarné soutěže 
s názvem Co mi stojí za to bránit? organizované Vlastivědným muzeem 
Olomouc. Úkolem žáků bylo výtvarně ztvárnit osobu, věc nebo místo, 
které mají rádi natolik, že by byli ochotni jej bránit. K výtvarnému dílu 
bylo za úkol přiložit i krátký příběh s vysvětlením, co má jejich malba 
znázorňovat. I v této soutěži jsme slavili úspěch, jelikož hned tři díla 
z námi zaslaných prací byla vybrána jako výherní. Byla to díla Adelein 
Pokorné a Heleny Sasákové z 5. ročníku a Kristýny Dvořákové ze 7. roč-
níku. Všem moc gratulujeme.
V měsíci listopadu také vybraní žáci a učitelé naší školy obohatili pose-
zení Klubu seniorů svým hudebním vystoupením. Hudba hraje na naší 
škole významnou roli, a proto poslední listopadovou sobotu žáci a uči-
telé navázali na předvánoční zpívání a vystoupili v kostele v Luké při 
rozsvěcování vánočního stromu. 
Velkou událostí je pro nás dokončení instalace vybavení odborných 
učeben v nové přístavbě. Vybavení moderním nábytkem jim vdechlo 
život. Nainstalovány jsou už i tabule a v brzké době se začnou plně vy-
užívat k výuce, na což se těší jak žáci, tak i učitelé. Je to další krok ke 
zkvalitnění a modernizaci výuky na naší škole.
V měsíci prosinci nás ještě čeká mikulášská nadílka, která bude v režii 
žáků 9. ročníku. Necháme se překvapit, co si pro své mladší spolužá-
ky připraví. Hned následující den 6. prosince nás čeká důležitá událost 
– Vánoční jarmark. Toto páteční odpoledne slouží pro setkání rodičů, 
učitelů i žáků na půdě školy za účelem pobavit se, nasát vánoční atmo-
sféru nebo si zakoupit nějaký pěkný výrobek vyrobený žáky naší školy. 
Přípravy na toto odpoledne probíhaly již dlouho dopředu, a tak věříme, 
že se vše podaří. Připraveno máme samozřejmě i bohaté občerstvení, 
na programu toho máme ale daleko víc, a proto jsou všichni srdečně 
zváni, aby si na jarmarku našli to ,,svoje.“ Vánoční jarmark využijeme 
také jako možnost nahlédnout právě do nových učeben, ale i do budo-
vy mateřské školy, která si letos připravila v rámci jarmarku také vlastní 
program.  
O dalších akcích, které budeme s žáky absolvovat v prosinci se rozepí-
šeme v příštím vydání.
Dovolte, abych Vám touto cestou popřála za zaměstnance školy pří-
jemné prožití vánočních svátků a všechno nejlepší do nového roku.

Školní družina
I ve družině jsme se po prázdninách sešli odpočatí a v plné síle. Nelenili 
jsme a hned první školní týden si děti vyhodnotily své prázdninové dení-
ky, které si napsaly na konci minulého školního roku. Měly tak možnost 
zhodnotit, jestli se jim o prázdninách splnilo to, co si přály zažít. Na to 
jsme navázali tematickou bojovkou s názvem ,,Ahoj léto“, kterou děti 
absolvovaly venku. V týmech měly splnit úkoly nacházející se na růz-
ných stanovištích. Za splnění všech úkolů a vyluštění tajenky byla pro 
děti připravena odměna. 
Koncem září nám přijel pan Sova z DDM Litovel představit zvířata vy-
braných druhů v rámci programu Minizoo. Děti prvního oddělení, tak 
měly možnost vidět různé hady, šváby, ještěrky, ale třeba také činčily. 
Dozvěděly se spoustu zajímavostí o chovu těchto zvířat, mohly si je po-
hladit a hady dokonce dobrovolníci dostali kolem krku. Pro děti druhého 
oddělení si v tento den pan Zapletal připravil IT robotiku, program, kde 
mohly děti vidět, a dokonce si i vyzkoušet programování dětských robotů.
Hned v dalším týdnu se družinou rozezněly šamanské bubny v rámci 
programu Muzikohrátky. Tato akce byla velmi zdařilá a děti si ji moc 
užily. Dokonce byly pochváleny za to, že jsou velmi rytmická a hudebně 
nadaná skupina. Každý měl možnost si na šamanský buben zahrát. To 
byl pro děti zážitek na celý život.
V říjnu nás jako již tradičně čekalo Strašidelné odpoledne – odpoled-
ne plné her a soutěží, za které si děti odnesly diplom, medaili a balíček 
s drobnými dárečky. Vše děti absolvovaly v kostýmech čarodějnic, čaro-
dějů, kostlivců a jiných hrůzu nahánějících maskách. Úsměvy na dětských 
tvářích byly důkazem toho, že akce byla podařená a děti spokojené. 
Po úspěchu v minulém školním roce, jsme zase navázali na naší tradiční 
přípravu odpolední svačiny. Nejprve jsme si připravili tousty ,,na slano“, 
následně i na sladko. Všichni si moc pochutnali a ve výrobě svačinek 
budeme určitě i nadále pokračovat. 
Měsíc listopad byl, co se týče akcí ve školní družině, velmi bohatý. Ab-
solvovali jsme exkurzi do Sítotisku v Července, kde si pro nás připravi-
li tvořivé odpoledne na téma Harry Potter. Děti si zde měly možnost 
vlastnoručně natisknout deníček a tašku, a také vyrobit svícínek a ,,Ha-
rryho kravatu.“ Vše, co si vyrobily, si také odnesly domů. Další týden za 
námi do družiny přijel opět pan Sova, aby nám představil některá další 
zvířata a pověděl nám o tom, jak žijí a jak se o ně starat. Pan Zapletal si 
pro děti druhého oddělení připravil program s názvem Hravá věda. Dě-
tem předvedl několik zajímavých pokusů a poté si mohl každý vyrobit 
svůj vlastní sliz, který si následně odnesl domů. Výroba slizu děti zauja-
la ze všeho nejvíce a všichni odcházeli nadšení. Poslední listopadovou 
akcí bylo kino v Mohelnici, kam jsme vyrazili na premiéru animované 
pohádky Sobík Niko. Jako vždy kino nezklamalo, děti byly spokojené 
a na další výlet do kina se už jistě těší.
Bohužel měsíc listopad byl i posledním měsícem paní vychovatelky 
Moťkové ve školní družině, což nás všechny moc mrzí. Paní vychovatel-
ka působila ve družině dlouhých devatenáct let a za tu dobu ze družiny 
vybudovala skvělé místo, kam se vždycky děti těšily. Dělala svou prá-
ci srdcem, za což jí patří velké poděkování. Ale protože k životu patří 
i změny, rozhodla se i paní vychovatelka udělat tento krok a změnit 
pracoviště. Určitě jí přejeme v její nové životní etapě jen to nejlepší 
a budeme moc rádi, když se za námi 
přijde do družiny někdy podívat.
Od prosince bude novou vychovatel-
kou paní Jiřina Richter Kopková. Ně-
kolikrát už za námi ve družině byla, 
seznámila se s dětmi a celkově s cho-
dem družiny, a tak pevně věříme, že 
pro ni nástup na nové pracoviště 
bude co nejhladší a vše bude skvěle 
fungovat.
I družina se v prosinci zúčastní Vánočního jarmarku. Máme taktéž při-
praveny výrobky k prodeji, a navíc tvořivé dílničky pro děti, které jak 
věříme, se jim budou líbit, a při kterých se zabaví. I do družiny přijde Mi-
kuláš a jistě obdaruje děti drobným překvapením. Poslední družinovou 
akcí před Vánocemi bude vánočně laděné hudební vystoupení s panem 
Soldánem, na které se moc těšíme.

I za družinu přejeme všem krásné Vánoce a do nového roku jen to 
nejlepší. Za kolektiv ZŠ Mgr. Pavlína Vitásková
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Rozsvícení stromku ve Střemeníčku
30.11.2024 jsme ve Střemeníčku rozsvítili vánoční stromeček. Celá akce 

proběhla v duchu 
dětského vystoupe-
ní za pění vánočních 
koled s hudebním 
doprovodem rodiny 
Müllerových. Před 
znovu osvětlenou 
místní kapličkou se 
na vystoupení a roz-
svícení stromku již 
tradičně sešel hojně 
početný dav míst-

ních občanů, ale i značná část přespolních kamarádů, přátel a příbuz-
ných. V chladném počasí se početné setkání občanů podařilo zahřát 

kvalitním svařákem a výborným punčem. Všem zúčastněným děkujeme 
a těšíme se zase napřesrok. 

                                                                                                              Filip Sasák        

Střemeníčská traktoriáda 2024 
Dne 11.10.2024 proběhla ve Střemeníčku již každoroční traktoriáda. Za 
hojné účasti návštěvníků, se traktory a jiná vozidla před jejich očima 
utkávaly v různých soutěžních disciplínách. Od řádění v blátě či doved-
nostním slalomu a jiných. K vidění byly i krásné historické stroje. Oko 
diváka si myslím přišlo na své. Pro všechny návštěvníky, fanoušky a sou-
těžící bylo připraveno bohaté občerstvení, ti nejmenší si přišli na své 
v podobě drobné soutěže. Vzhledem k tomu, že se akce vydařila, tak se 
můžeme určitě těšit i na další ročník. Touto cestou musím poděkovat 
těm, kteří se na přípravě a průběhu akce v omezeném počtu podíleli. 
Velké poděkování patří i panu Petru Vydrželovi za pomoc a podporu 
celé akce. Ještě jednou děkujeme. 

  Filip Sasák        
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Hasiči Ješov
Vážení spoluobčané,
závěr roku bývá obvykle podnětem k bilancování uplynulého období 
a stejně je tomu i v případě hasičů u Ješova. Ani v letošním roce jsme 
nezaháleli a můžeme tak do naší historie připsat další řádky plné úspě-
chů a hezkých zážitků. Dovolím si navázat na jarní číslo zpravodaje 
a seznámit vás s činností jak našeho sboru, tak jednotky, přičemž pro 
přehlednost začnu seznamem našich pořádaných a zúčastněných akcí.

Přehled akcí roku 2024
• 1. 1. Ohňostroj a setkání spoluobčanů
• 21. 1. Obecní zabíjačka
• 9. 3. MDŽ
• 20. 4. Ukázka zásahu na Březině
• 26. 4. Exkurze do pivovaru Litovel
• 27. 4. Pietní akt Javoříčko
• 30. 4. Čarodějnice – let obcí, vatra
• 4. 5. Stavění máje
• 15. 5. ORLEN Nationals Grand Prix – asistence cyklistického závodu
• 25. 5. Taktické cvičení – doprava vody z bouzovských rybníků do 
 Javoříčka
• 1. 6. Kácení máje, dětský den
• 2. 6. Pohárová soutěž v požárním sportu
• 7. 6. Námětové cvičení Chořelice
• 15. 6. Výlet do Telče – oslava 160 let od založení hasičů
• 22. 6. Ukázka techniky v Luké – rodácký sraz
• 30. 6. – 4. 7. Ješovský véšlap a zahájení prázdnin
• 4. 7. Letní kino
• 5. 7. Ukázka Vilémov (pěna)
• 20. 7. Ukázka na dětském dni v Polomí
• 21. 7. Czech Challenge Tour – asistence cyklistického závodu
• 27. 7. Czech Tour – asistence cyklistického závodu
• 6. 8. Letní kino
• 18.–22. 8. Soustředění mladých hasičů
• 31. 8. Ukázka vybavení na dětském dni v Luké
• 28. 9. Svatováclavské hody a drakiáda
• 27. 10. Halloweenské dýňování a lampionový průvod
• 8. 11. Výročí 160 let od založení hasičů (Příkazy)
• 23. 11. Vánoční jarmark
• 1. 12. Rozsvícení vánočního stromku

První červnovou sobotu jsme uspořádali dětský den, při kterém jsme 
pro děti připravili různé soutěže a sladké odměny. Velkým lákadlem 
pro ně byla nafukovací skluzavka, kterou jsme pro děti zajistili zdarma. 
V neděli pokračovala pohárová soutěž v požárním sportu, které se zú-
častnili závodníci v několika kategoriích, od mladších žáků až po vete-
rány.
V sobotu 15. června jsme uspořádali výlet do jihočeského města Telč, 

kde se konalo celostátní setkání praporů k příležitosti 160. výročí zalo-
žení hasičů. Na náměstí Zachariáše z Hradce se tohoto setkání zúčast-
nilo celkem 694 historických praporů dobrovolných hasičů z celé re-
publiky. Při této příležitosti byl náš prapor dekorován pamětní stuhou.

V sobotu 22. 6. jsme se zúčastnili oslav v Luké, kde jsme vystavili naši 
historickou i současnou techniku.  Začátek prázdnin, jsme opět zaháji-
li na našem areálu a pro děti jsme připravili program. Děti si postavily 
stany a na areálu jsme strávily několik dní. V neděli 30. 6. Jsme vyrazili 
na Ješovské véšlap na Ochozkó keselko“. Další zážitkem byl pro děti 
výlet na motokáry. Letní stanování jsme zakončili promítáním pohádky 
„Tajemství staré bambitky 2“.
Během prázdnin jsme ještě pořádali ještě jedno letní kino, na progra-
mu byla komedie „Prázdniny s Broučkem“. Závěr prázdnin opět patřil 
soustředění mladých hasičů, které jsme tradičně uspořádali v hasičské 
škole v Jánských Koupelích. Mladí hasiči během týdne soutěžili, absol-
vovali stezku odvahy a podnikli výlety, například do kukuřičného bludi-
ště u Opavy, kde je čekala sladká odměna v podobě zmrzliny, nebo na 
výlet do hornického muzea Landek u Ostravy, kde si vyzkoušeli fárání 
do dolu a poznali způsoby těžby uhlí. Dále jsme poznali práci Báňských 
záchranářů.

V září jsme v rámci svatováclavských hodů pořádali drakiádu, kde se 
děti mohly zapojit do soutěžě v kategorii vlastnoručně vyrobených dra-
ků a za jejich účast dostali sladkou odměnu. Následně na říjen připadla  
další akce a to tradiční lampionový průvod nově doplněný o novou akci 
pro děti – Halloweenské dýňování, kde se děti nejen zabavily při vyře-
závání dýní a dalším tvoření.
V listopadu jsme se zúčastnili slavnostního shromáždění v Příkazích, 
kde se oslavovalo 160 let od založení prvního sboru dobrovolných hasi-
čů. Při této příležitosti náš prapor obdržel dvě pamětní stuhy. Na závěr 
roku jsme pořádali tradiční vánoční jarmark, kde pro děti byla připra-
vena dílnička a pro všechny účastníky občerstvení a několik prodejních 
stánků. První adventní neděli jsme nazdobili betlém a rozsvítili stromek.

9
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Nová Speranza

Poslední měsíce tohoto roku Nová Speranza zahájila podzimní stezkou, 
kde si děti mohly užít poslední krásné dny.
Nejvíce se Nová Speranza zaměřila na poslední listopadový víkend, kdy 
sev29.11. konala akce adventní věnce a 30.11. rozsvícení vánočního stro-
mu.
Adventní věnce bývaly v Luké tra-
dicí a my jsme se rozhodli v tom 
opět pokračovat. Každý si přišel 
na své, opravdu jsme se snažili, 
aby ozdoby byly různorodé a pes-
tré a věříme, že se to podařilo. 
O tom, že akce byla úspěšná, svěd-
čí i návštěvnost, která byla přes 30 
lidí. Věříme, že příští rok se opět 
v tomto přátelském duchu setká-
me a znovu zahájíme advent touto 
krásnou akcí.
Víkend byl opravdu pestrý a po pá-
tečních věncích nás čekaly na SVC 
dílničky spojené s prodejem bo-
hatého občerstvení a produktů z chráněné dílny. Velice nás překvapila 
hojná účast. V dílničkách si děti mohly namalovat odlitky s vánočním 
motivem, vyrobit sněžnou bouři se sněhulákem či ozdobit vánoční per-
níčky. Kdo chtěl potěšit své blízké, tak zavítal ke stolečku s produkty 
z ovčí vlny -  z chráněné dílny Dílna U beránka. 
Čím dál více si uvědomujeme, že tyto akce by nebylo možné uskutečnit 
bez všech hodných bytostí, které nám pomáhají. Chtěli bychom aspoň 

Co se týče soutěžních aktivit, v letošním roce jsme soutěžili ve všech 
kategoriích, od žáků po veterány, a účastnili se různých pohárových 
soutěží. A například po skončení veteránské soutěže ve Vísce, jsme 
spěchali na zásah - pátrání po pohřešované osobě v Polomí.
Výjezdová činnost jednotky
Naše jednotka v letošním roce asistovala při pořádání cyklistických 
závodů, které projižděli přes naše obce. Dále naši členové absolvova-
li pravidelná školení strojníků a velitelů. V letošním roce dva členové 
jednotky získali odbornost technika ochrany obyvatelstva a v sobotu 
23. 11. Jsme se zúčastnili praktického školení ochrany obyvatelstva ve 
výcvikovém středisku HZS v Hamrech u Plumluva. Jednotak se také 
účasnitnila několika ukázek a taktických cvičení. V letošním roce jsme 
zatím měli 13 výjezdů k mimořádným událostem.
Největší výzvou pro naši jednotku byly letošní povodně, které zasáhly 
především Olomoucký a Moravskoslezský kraj. Pomáhali jsme při čer-
pání vody ze sklepa na hájence u Ješova, odstraňování následků po-
vodní ve Sladovně v Litovli a také při odstraňování škod na Jesenicku. 

Operačním střediskem jsme byli ve dnech 19. 9., 20. 9., 29. 9., 1. 10. na 
stanici HZS Jeseník a odkud jsme byli vysláni do následujících obcí: Lipo-
vá Lázně, Skorošice (u Žulové), Bělá pod Pradědem a Česká Ves. Naše 
pomoc zahrnovala úklid zasažených prostor domů, vynášení, úklid a 
nakládka poškozených věcí na kontejnery, asistence u sacího bagru při 
čerpání bahna z rodinného domu, čerpání a čištění studní a sklepů, úklid 
a odvoz bahna, oplach ploch a cest, řezání stromů vytažených z koryta 
řeky, oprava silničních zátaras, čištění kanalizací domu, atd. Jednalo se 
o fyzicky náročnou práci. Jsme velmi rádi, že jsme mohli v zasažených 
oblastech pomoci. Odměnou nám vždy bylo poděkování a úsměv od 
spoluobčanů, kteří si naší pomoci velmi vážili a ocenili ji. Při těchto zá-
sazích bylo vidět jak je důležité, že je naše jednotka kvalitně vybavena, 
jak ochrannými prostředky (zásahové oblečení, přilby, zásahové boty, 
atd.), tak věcnými prostředky – ženijní nářadí, elektrocentrála, plovoucí 
čerpadlo, kalová čerpadla (benzínové, elektrické), motorová pila, atd., 
a také vozidlem CAS, kde máme veškeré vybavení uloženo, včetně ná-
drže s vodou, která byla i v této situaci  pro zásah potřebná. Velké podě-
kování samozřejmě patří všem členům jednotky, kteří se této pomoci 
ve svém volném čase zúčastnili. 

Touto cestou bych rád poděkoval všem členům našeho sboru za jejich 
nasazení a aktivní přístup při práci a organizování akcí i při výjezdové 
činnosti. I když rok 2024 přinesl spoustu náročných situací, prokázali 
jsme svou sílu a odhodlání. Ovšem naše činnost by nebyla možná bez 
podpory ze strany obce Luká, Olomouckého kraje, sponzorů a také bez 
spoluobčanů, kteří nás přijdou na námi pořádané akce podpořit a za to 
patří všem velké poděkování. Před námi je nový rok, který přinese nové 
výzvy a tak věřím, že společně dokážeme vše zvládnout.
Vážení spoluobčané, dovolte mi, abych Vám všem touto cestou za ha-
siče z Ješova popřál šťastné a pohodové svátky vánoční a do nového 
roku hlavně zdraví, štěstí a úspěch jak v osobním, tak profesním životě.  

Lukáš Pluháček

touto cestou poděkovat všem těm, kteří nám vždy podají pomocnou 
ruku, ale také všem kteří nás podporují a účastní se našich akcí. 
Těšíme se na dalších akcích,

Vaše Nová Speranza
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Javoříčské véšlap a véjezd 
- pomoc po povodních

Vzhledem k deštivému zářijovému počasí jsme byli nuceni odložit Ja-
voříčské véšlap a véjezd. Když jsme původní termín rušili, ještě jsme 
netušili, že déšť způsobí v některých oblastech republiky povodně 

s rozsáhlými ško-
dami. Při plánování 
nového termínu nás 
pak napadlo věnovat 
výtěžek z akce na po-
moc oblastem zasa-
ženým povodněmi.
Dne 28. září, na Den 
české státnosti, se 
konal již 12. ročník 
Javoříčského véšlapu 
a véjezdu, který byl 
rekordní. Registro-
valo se celkem 420 
účastníků, přičemž 
mnozí z nich přispěli 
více, než činilo zá-
kladní startovné. Cel-
kový výtěžek z akce 
činil krásných 20 000 

Kč, ke kterým spolek Nové Javoříčko přidal dalších 5 000 Kč.
Po véšlapu jsem se spojil se starostou obce Vápenná, jedné z povodně-
mi zasažených obcí, která však nebyla v médiích zmiňována tolik jako 
jiné oblasti. Z rozhovoru s ním vyplynulo, že nejvíce potřebují stavební 
kolečka, nářadí a rukavice, kterých byl tehdy nedostatek.

Za podpory Obce Luká jsme proto uspořádali sbírku pracovního nářadí, 
do které mohli lidé přispět i finančně. Díky tomu se podařilo shromáždit 
peníze a nářadí v hodnotě téměř 50 000 Kč. Vše bylo 5. října předáno 
přímo obci Vápenná. Starosta Vápenné vyřizuje všem dárcům velké po-
děkování.
Tato akce však nebyla jedinou sbírkou, která se v naší obci uskutečni-
la. Obec Luká rovněž zorganizovala sbírku pro město Litovel, během 
níž se vybraly zejména čistící prostředky, hygienické potřeby a nářadí. 
Všechny vybrané věci byly 20. září předány zástupcům města Litovel.
První sbírku v naší obci iniciovali z vlastní vůle paní Markéta Ditmarová, 
Iveta Pluháčková a pan Martin Fromel. Vybrali částku 25 000 Kč, za kte-
rou se nakoupilo nářadí, trvanlivé potraviny, dětské potřeby, čistící pro-
středky a hygienické potřeby. Někteří lidé přispěli také materiálně, na-
příklad zapůjčením vysoušečů. Vybrané a nakoupené věci byly 19. září 
předány obci Vidnava a částečně přímo lidem postiženým povodněmi.
Všem, kteří přispěli nejen do uvedených sbírek nebo pomohli přímo na 
místě fyzickou prací, patří obrovské poděkování.

Daniel Spáčil, 
předseda spolku Bouzovská vrchovina a místostarosta obce Luká

Hasiči Luká

Dobrý den, Vážení spoluobčané.
Připomeneme si události od posledního vydání obecního zpravoda-
je: 5. října se konaly na místní nádrži rybářské závody. Přišli pouze 2 
malí rybáři, ale zachytali 
si. Odcházeli s diplomy 
a dárečky. 25. října jsme 
na završení lampionové-
ho průvodu na hřišti pro-
dávali teplý mošt a grog. 
27. listopadu rozsvěco-
vali mladí hasiči u pen-
zionu vánoční stromek. 
Bylo s tím spojeno malé 
posezení, které si všich-
ni užili. 5. prosince cho-
dil Mikuláš s družinou. 
V sobotu 7. prosince se 
v místním pohostinství 
konala mikulášská na-
dílka S čerty jsou žerty  
a večer jsme u kostela 
prodávali teplý mošt 
a svařené víno. To je zatím vše a kdyby se něco dalšího dělo, nebojte se, 
budeme Vás informovat. Pokud chcete i vy nebo vaše děti dál rozšiřo-
vat naše řady, tak se nebojte nás kontaktovat.
tel: 704478176  email: sdhluka@gmail.com 

Za SDH Luká Pavlína Šulcová 
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Lukovský Sokol po roce 1945 - I. část

Úvod k článku o závěru činnosti Tělocvičné jednoty Sokol Luká
V minulém čísle lukovského čtvrtletníku jsem ve veliké stručnosti po-
psal činnost této jednoty od počátku činnosti až do jejího faktického 
konce. Tato činnost byla popsána velmi stručně, poněvadž na podrob-
nější popis není v tomto zpravodaji dosti místa.  Při setkáních se svými 
kamarády, vrstevníky, ale i lidmi z jiných vesnic, jsem se setkal s názo-
rem, že by bylo v zájmu informovanosti současníků (kteří mají o tuto 
problematiku zájem) vysvětlit, jak to vlastně bylo s tím utlumením až 
likvidací činnosti lukovského Sokola, který byl kdysi v širokém okolí tak 
velmi populární. Proto jsem se rozhodl sepsat nějaký rozšířenější po-
hled na tuto problematiku a jsem vděčen Obci Luká, že dala prostor ve 
svém časopisu ke zveřejnění  této stránky ze života v naší vesnici.   Snad 
zájemcům o historické dění v obci pomůže nahlédnout do života v naší 
Luké po roce 1945.

Lukovský Sokol po roce 1945 – I. část

Po zastavení činnosti Sokola výměrem okresního hejtmana Dr. Chmela 
byly celé velikonoční svátky naplněny horlivou činností. Byly vybrány 
vklady v bohuslavické záložně a spolu s pokladní hotovostí byly rozpůj-
čeny důvěryhodným členům Sokola s tím, že po válce budou i s úroky 
vráceny. Na pokladní hotovosti zůstalo jen 174,10 K.  K odevzdání byly 
připraveny Kniha zápisů a Pokladní kniha. V knihovně byly ponechány 
jen několik svazků technické literatury a něco bezcenných časopisů. 
Zbývající písemnosti byly po dobu války ukryty u bratra Huberta Fische-
ra. Ostatní knihy z knihovny ukryl Josef Novák v bednách v márnici na 
hřbitově. Nářadí, jeviště, židle a ostatní inventář byl uložen v hostinci 
bratra Aloise Vlčka. Zajištěné písemnosti byly uloženy na obecním úřa-
dě v Luké, který byl též správcem sokolského majetku. A tak skončil 
život tělocvičné jednoty po třiceti letech.
    Z druhé války byli z naší jednoty posláni na nucené práce do Němec-
ka tito členové: Václav Chromý, Vladislav Kuba, František Novák, Milo-
slav Zgoda, Václav Kop, Stanislav Vyroubal, Augustin Novák, Miloslava 
Kubová, Miroslava Vyroubalová a Eliška Kubálková. Z vězení se vrátili 
všichni věznění: Vincenc Vymětal, Leopold Strupek, Václav Strupek, 
Leopold Kuba, Bartoloměj Vlček a Hubert Fischer, k trestu smrti odsou-
zený Miroslav Pinkava. Při likvidaci Javoříčka 5. května 1945 byli zavraž-
děni naši členové: Josef Pecina, řídící učitel v Javoříčku a Leopold Vlček, 
hostinský z Vojtěchova. Oba byli dlouholetými členy naší jednoty. 
    Ke konci války utekli někteří členové z nucených prací a zdržovali se 
tajně doma. Po osvobození se vrátili všichni z nucených prací i vězně-
ní. V sobotu 19. 5. se vrátil starosta jednoty Vincenc Vymětal a týž den 
byl na hřbitově pochován bývalý starosta a před rozpuštěním Sokola 
místostarosta jednoty Josef Vaňák. Dočkal se alespoň osvobození, na 
které se tolik těšil. 
    Na 1. června byla svolána schůze výboru. Od MNV převzal veške-
rý zabavený majetek. A už 2. června zahájili cvičení muži, na které pak 
v následujících dnech navázaly další složky. Všechny finanční náležitosti 
byly do posledního haléře zaplaceny a vráceny. A tak jednota na začát-
ku své obnovené činnosti začíná s 5. 400 Kč. 
    Nejvýznamnější akcí následujících týdnů bylo plánováno slavnostní 
znovuodhalení pomníku TGM, které se uskutečnilo 27. července. Slav-
nostním řečníkem byl zakladatel Lukovského Sokola bratr Artuš Miku-
lášek, který byl po dobu okupace dvakrát vězněn a teprve před krátkou 
dobou se vrátil z německého žaláře. Po slavnosti u pomníku TGM se 
v průvodu šlo na sokolské cvičiště „Za branou“(cvičák), kde bylo uspo-
řádáno zdařilé veřejné cvičení. Na nácvik náročných tělocvičných skla-
deb nebylo dostatek času, proto byla dospělým členstvem nacvičena 
„Česká beseda“, kterou zatančily v národních krojích čtyři kolony. Žac-
tvo a dorost předvedli závodivé hry, cvičení na nářadí a tance na ná-
rodní písně. Muži předvedli cvičební hodinu v pořadovém cvičení čety. 

Třicet mužů nastoupilo v červených trenýrkách s obnaženou hrudí. 
V čele byla nesena československá státní vlajka, která v mírném vánku 
pohrávala našimi národními barvami. Sotva se objevil první trojstup ve 
vstupní bráně, obecenstvo povstalo a za velikého jásotu vítalo nastupu-
jící. Cvičenci došli k hlavní tribuně, před ní se zastavili a sborově zvolali: 
„Československé republice zdar“. Po té se vlajka na dvě minuty sklonila 
a všichni přítomní uctili památku všech, kteří se svobody nedočkali. 
    Po cvičení byl na cvičišti koncert dechové hudby bratří Kočích, která 
též doprovázela veškerá cvičení. Večer se v sále Br. Aloise Vlčka kona-
la sokolská veselice. Celkový příjem z celé akce činil 63.330 Kč, výdaje 
byly 5.351 Kč a tak do sokolské pokladny přibylo 57.979 Kč. Tak velikého 
zisku bylo dosaženo tím, že veškeré práce i potřebné dovozy byly po-
skytnuty úplně zdarma. 
     Výročí vzniku republiky bylo vzpomenuto slavnostním projevem u po-
mníku TGM  a ještě večer byla sehrána divadelní hra B. Boušky „Ať žije 
republika“. Vlivem okupace došlo ke značnému znehodnocení měny. 
O tom svědčí i ceny vstupného na toto představení. V I. pásmu se plati-
lo 20 Kč, v II. 15 Kč a na stání 10 Kč. Všechna místa byla obsazena a zisk 
ze vstupného byl 4.845 Kčs. Na Silvestra byla sehrána veselohra “Pe-
pička z malé hospůdky“. Do pokladny jednoty přibylo dalších 5.295 Kč. 
    1. září 1945 byla v naší vesnici zřízena újezdní měšťanská škola jako po-
bočka měšťanské školy na Bouzově. Vznikem této školy přišlo do ves-
nice několik učitelů, kteří se též zapojili do práce v Sokole. Při budování 
školy pomáhali členové jednoty se zřizováním a zařizováním učeben. 
Škoda, že v pozdější době již spolupráce nebyla taková, jako na počát-
ku. Bylo to ke škodě obou, ale nebylo to však vinou Sokola. 
    1. listopadu odešel od nás na nové působiště do Červenky staros-
ta jednoty, hybná síla organizace, řídící učitel Vincenc Vymětal.  Došlo 
k dalšímu oslabení jednoty, které bylo ještě zvýrazněno odchodem 
mnohých členů do pohraničí za osídlováním. Nastoupili však noví, ne-
zkušení, ale s odhodláním pokračovat ve šlépějích svých předchůdců. 
Můžeme říci, že nezklamali. Ubylo schůzí, ale přibylo více drobné, často 
úmorné a neokázalé práce, která však přinášela své výsledky.
                                                            1946
    Již po osvobození se projevovaly snahy o sjednocení českosloven-
ské tělovýchovy. O tom bylo již jednáno v roce 1943 při návštěvě Dr. 
Edvarda Beneše v Moskvě a tam bylo dohodnuto, že jedinou tělocvič-
nou organizací v osvobozené vlasti bude Sokol. Po osvobození obno-
vily svou činnost Sokol, DTJ a Orel. Po květnové revoluci byl vytvořen 
Ústřední národní tělovýchovný výbor, který připravil Manifest za sjed-
nocení tělesné výchovy a sportu. Byl podepsán ČOS, DTJ, FPT (Federa-
ce proletářské tělovýchovy), Junák a představiteli Československého 
všesportového výboru. Jednání se neustále protahovala, v zákulisí se 
projevovaly snahy politických stran o mocenské ovládnutí této orga-
nizace. 1. ledna 1946 obnovuje ČOS svou činnost v dřívějším rozsahu 
a zahajuje přípravy k XI. Všesokolskému sletu a oslavám 30. výročí vzni-
ku ČSR. 2. dubna došlo k dohodě na jejím podkladě- měla být zachová-
na samostatnost dosavadních svazů, byl tak vytvořen Československý 
tělovýchovný svaz. Vstoupily do něj již výše uvedené organizace. FPT 
obnovena nebyla, KSČ doporučila svým členům, aby vstoupili do So-
kola. Svaz byl vytvořen jen formálně, každá organizace pracovala dále 
samostatně. Až po únoru 1948 došlo po mocenském zásahu k slavnost-
nímu vyhlášení sjednocené československé tělovýchovy v Sokole. Pro 
ČOS to byl danajský dar v podobě Trojského koně. V naší vesnici byl 
jediný tělocvičný spolek Sokol a proto sjednocování až do sletu nemělo 
žádných důsledků.
    První valná hromada v roce 1946 se konala 3. února za přítomnosti 24 
členů. Tam se pocítilo nejvíce odchodu velkého množství členů a činov-
níků do pohraničí za osídlováním. Jestliže se z obce odstěhovalo 21 ro-
din se 129 rodinnými příslušníky, muselo se to zákonitě v životě jednoty 
projevit. Valná hromada byla před nelehký úkol, z toho mála, co zbylo, 
zvolit schopné činovníky, kteří by vedli jednotu k novému posílení a roz-
květu. Jednota byla bez starosty i místostarosty. Byl přečten poslední 
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zápis z valné hromady, z 26. 1. 1941, poslední před rozpuštěním Sokola 
nacistickými orgány. Bylo přečteno poselství ČOS k sokolskému hnutí. 
Volby byly provedeny aklamací, do čela jednoty byl postaven Franti-
šek Kotek (starosta), Místostarostou byl zvolen Leopold Strupek, ná-
čelníkem Bohuslav Rec, náčelnicí Ludmila Brokešová a Hubert Fischer 
vzdělavatelem. Výbor tvořili Mojmír Slouka, František Hatoň, Alois Vl-
ček, Novotný Josef, Leopold Kuba, Antonín Brokeš, Stanislav Vyroubal 
a Novák Augustin. 
    Valná hromada se usnesla vytvořit fond pro stavbu vlastní tělocvičny, 
do něhož měly být ukládány veškeré finanční přebytky a případné dary. 
Ve zvoleném výboru byli: Hubert Fischer- jednatel, František Hatoň – 
pokladník, Antonín Brokeš – hospodář, Stanislav Vyroubal – knihovník 
a František Kotek – režisér. 
    V průběhu roku bylo pořádáno několik úspěšných akcí. Maškarní ples, 
7. března spolu s Měšťanskou školou besídku k narozeninám TGM, cel-
kem třikrát byla sehrána divadelní hra A. Jiráska Lucerna, přičemž výtě-
žek z představení pro mládež byl předán Měšťanské škole. 14. dubna 
sehráno div. představení „Na rodné hroudě.“ K vzniku ČSR  „Revoluční 
květen“ a na konci roku hra Fr. Sokola- Tůmy „Pasekáři“.
     V neděli 18. 8. byly uspořádány na cvičišti „Dožínky“ s dožínkovou 
scénou, kterou nacvičil učitel Bohumil Vaňák. Ve 14 hodin prošel vesnicí 
krojovaný průvod na cvičiště Za branou. Po zmiňované scéně byla na 
hřišti taneční zábava na parketu, který byl k tomuto účelu zbudován. 
Večer byla na místním rybníce svržena „atomová bomba“ za veliké 
účasti místního a přespolního obyvatelstva. Tehdy byl rybník rouben 
vzrostlými smutečními vrbami, takže barevné osvětlení scény bylo vel-
mi efektní. Po té se v sále pana Aloise Vlčka konala taneční zábava. Pří-
jem z této slavnosti byl 20.881,50 Kč.
     Rok 1946 byl celkem úspěšný. Ale i v tomto roce následovaly početné 
odchody členů do pohraničí. S rodinou odešel místostarosta Leopold 
Strupek, dále bratři František, Václav a Zdeněk Chromých – nadějní cvi-
čenci a ochotníci, členové velmi skromní a obětaví. Na konci roku má 
jednota 17 mužů a 9 žen, To je vůbec nejmenší počet členů v dosavadní 
historii. Z hlediska financí byl rok velmi úspěšný. Celkem i s vázaným 
vkladem měla jednota na účtu 111.411 Kčs. Vůbec nejvíce do pokladny 
přinesl maškarní ples a to 10.661 Kč a divadelní hra Lucerna 6.830 Kč. 
Největší příjem přinesly „Dožínky, svržení „atomové bomby a následu-
jící taneční zábavy- 22.038 Kčs, ale s vysokými náklady ve výši 15.623 Kč. 
                                                                      1947
    Tento rok byl rokem příprav na XI. Všesokolský slet. Úbytek obyva-
telstva a členstva byl všude znát. Problémem pro jednotu bylo i to, že 
velká část sokolských činovníků byla i funkcionáři MNV. V tomto období 
se projevovaly v obci snahy o brzdění vývoje jednoty a kladení překážek 
do její činnosti. Bylo to z místa, odkud by se to bylo nejméně očekáva-
lo – od vedení místní sociálně demokratické strany. Pouze od vedení, 
členstvo mělo k Sokolu příznivý vztah a mnoho jejich příslušníků bylo 
členy i činovníky  sokolské  jednoty. Též Místní rada osvětová (dále 
MRO) začala konkurovat sokolské vzdělávací činnosti tím, že pořádala 
vlastní divadelní představení a jiné osvětové podniky. Sokol byl vždy 
ochoten spolupracovat, ale druhá strana neměla pro toto porozumění 
a pochopení. 
    Houževnatá a obětavá práce přinášela své výsledky. Počátkem roku 
měla jednota 26 členů, to je nejméně za celou třicetipětiletou dobu tr-
vání organizace. Koncem roku bylo již v jednotě organizováno 60 čle-
nů, což bylo nejvíce za celou dobu existence lukovského Sokola. Valná 
hromada se konala 9. 2. Za přítomnosti všech 26 členů a jednoho hosta. 
Zde bylo předneseno poselství ČOS k valným hromadám a přednese-
ny zprávy jednotlivých činovníků. Starostou byl znova zvolen František 
Kotek, místopředsedou Alois Vlček, náčelníky se stali Bohumil Rec a Li-
buše Kubová. Vzdělavatelem a zároveň jednatelem byl zvolen Hubert 
Fischer, František Hatoň pokladníkem, Stanislav Vyroubal hospodářem 
a Mojmír Slouka pokladníkem pro sletové záležitosti. 
    MRO požádala o zapůjčení jeviště na 2. a 16. března. To jí bylo bez-

platně přislíbeno, ale na 16. a 23. března, poněvadž jednota v termínu 
2. 3. měla připraveno vystoupení s divadelní hrou Ladislava Stroupež-
nického„ Václav Hrobčický z Hrobčic“. Zde však došlo k velmi necitlivé-
mu vystoupení ředitele Měšťanské školy Karla Fibíka, který velmi naru-
šil dobré vztahy mezi Sokolem a školou. 
    V průběhu roku sehrála jednota následující divadelní hry: Václav 
Hrobčický z Hrobčic, Bílá myška, Rozmysli si, Mařenko a Poslední muž. 
K výročí narození TGM měl před divadelním představením projev učitel 
Bohumil Vaňák o Masarykových ideálech humanitních. Výročí osvobo-
zení bylo společně  s MRO vzpomenuto projevem Bohumila Vaňáka. 
Po té se účastníci odebrali na Kamenice, kde byla zapálena vatra. Po ní 
následovala v sále A. Vlčka lidová veselice. Pietní vzpomínky v Javoříčku 
se zúčastnili členové v občanských oděvech, jen dorostenky, které pro-
dávaly vstupenky a upomínkové předměty, byly oděny ve slavnostních 
krojích. 
    V neděli 3. srpna bylo uskutečněno veřejné cvičení, kde cvičily všech-
ny složky jednoty. Na vystoupení se podíleli i cvičenci z Vilémova, Bílska 
a Pěnčína. Po vyčerpání programu byl na cvičišti koncert hudby Kočích 
a večer se konala v sále Sokolská veselice. 
    V říjnu započal nácvik všech skladeb na všesokolský slet. Byly zakou-
peny gramofonové desky s nahranou hudbou ke všem vystoupením. 
Nácvik úspěšně pokračoval, i když k 1. říjnu byl náčelník jednoty B. Rec 
povolán do vojenské služby. Do další valné hromady byl touto funkcí 
pověřen Hubert Fischer. 
    Výsledek finančního hospodaření byl opět úspěšný, finance se roz-
rostly díky všem akcím o 18.551,80 Kč, takže na účtech, vázaném vkladu 
a pokladní hotovosti bylo 129.638, 80 Kč.
                                                              1948
    Tento rok XI. Všesokolského sletu byl bohatý na události, které měly 
pro obyvatelstvo, ale i pro lukovský Sokol dalekosáhlé, přímo osudné 
důsledky, které později změnily celé pojetí tělovýchovy a její organizaci 
v celé republice.
        Po únorových událostech došlo 31. března v pražském Obecním 
domě nátlakem stranického a státního vedení k slavnostnímu vyhlá-
šení sjednocení československé tělovýchovy  do organizace Sokol. Do 
něho byly bez vlastního rozhodnutí přičleněny Dělnické tělovýchovné 
jednoty (soc. dem. strana), Orel (strana lidová) a 29 sportovních svazů. 
Tak se Sokol stal tělocvičnou a politickou organizací státu bez možnosti 
plné svobody vlastního rozhodování. Ve vrcholících sletových přípra-
vách byli z funkcí, bez vědomí členstva, odstraněni náčelník ČOS MUDr. 
Miroslav Kavalír a starosta ČOS JUDr. Antonín Hřebík a mnoho dalších 
sokolských činovníků. Přes to všechno slet se dále připravoval s nad-
šením a usilovnou prací tisíců prostých Sokolů, kteří v sletovém ruchu 
netušili, jak bude s jejich prací a ochotou naloženo a jaké to přinese 
další důsledky. 
    A jak to probíhalo v naší jednotě, značně vzdálené od všech těchto dějů?
Pravidelná valná hromada se konala 18. ledna za účasti 40 členů, což 
byly 2/3 veškerého členstva. Bylo přečteno poselství ČOS k valným hro-
madám a po té jednotliví činovníci podali své zprávy. Bylo to ponejprv, 
co byly předneseny ústně. Zprávy byly stručné, věcné a plně vystihova-
ly činnost jednoty. Volby proběhly aklamací, potvrdily činovníky z před-
cházejícího roku, jen místo náčelníka B. Rece (vojen. zákl. služba) byl 
zvolen Bohumil Konečný. 
    Začátkem května byl ukončen nácvik sletových cvičení. Muži s ženami 
se podrobili vylučovacímu závodu, jehož se zúčastnilo 5 mužů a 10 žen. 
Všichni úspěšně prošli a tak se zúčastnili XI. Všesokolského sletu v Pra-
ze. Byli to: Fischer Hubert, Konečný Bohumil, Rec Josef, Vyroubal Rosti-
slav, Vyroubal Vladimír, z žen: Dokoupilová Marie, Dokoupilová Jindra, 
Brokšová Ludmila, Fischerová Marie, Grulichová Květoslava, Kubová 
Marie, Kubová Libuše, Kubová Jaromíra, Příkopová Milada a Strupko-
vá Ludmila. Kromě těchto cvičenců se sletu zúčastnilo dalších 31 členů 
jednoty, z toho 5 ve slavnostních krojích. Celkem vyslala jednota na slet 
70 % svého členstva. 
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    Slet se konal za napjatého politického ovzduší vyvolané únorovými 
událostmi, odstoupením prezidenta Dr. E. Beneše. Právě tato událost 
a tragické úmrtí Jana Masaryka vyvolávala mezi členy Sokola podezře-
ní, že vše není zcela čisté a příčinu přičítali především vedení KSČ. V té 
době také dochází k roztržce SSSR s Titovou Jugoslávií. Na sletě byla 
jako vždy početná skupina jugoslávských Sokolů a těmto naši dávali na-
jevo plnou podporu. Všude byli vřele vítáni a velmi oslavováni. Je též 
pravdou, že podobně byli vítáni i sovětští fyzkulturnící. To vše nepříz-
nivě působilo na atmosféru sletových událostí. Proto tento slet vlivem 
vnitro i zahraničně politických událostí, i přes velikou početní účast, 
nebyl tak pěkný, jako slety předešlé. Nepříznivé zásahy do sletových 
příprav měly odezvu v sokolském členstvu.  Při slavnostním průvodu 
6. července velká část účastníků při průchodu kolem hlavní tribuny 
s politickými představiteli a hlavou státu K. Gottwaldem od tribuny os-
tentativně odvrátila tvář.
    V průběhu roku, kromě hlavních příprav na slet, jednota uskutečnila 
velmi úspěšný maškarní ples, 14. 3. k výročí narození TGM sehrála diva-
delní představení „Pravda vítězí“. Zde sestra Bohumila Kotková měla 
projev o TGM a připomněla tragickou smrt jeho syna Jana Masaryka. 
9. května se konala u pomníku TGM oslava osvobození s proslovem 
a recitací. Večer byla Národní veselice.
    Po návratu ze sletu byla činnost jednoty dočasně přerušena výstav-
bou hostince Aloise Vlčka. Za pomoci členstva zde byl postaven moder-
ní sál o rozměrech 18 x 11 m, prostorné jeviště, šatny a ostatní přilehlé 
místnosti. Členové provedli výkop zeminy na šatny pod jevištěm, přibili 
všechna prkna a palach v sále a mnoho dalších drobných prací v naději, 
že se buduje prostředí pro další úspěšnou činnost. Zde bylo členy bez 
pracovní povinnosti odpracováno přes 2 000 hodin. 
    Po stránce finanční skončil rok úspěšně. Zisk z akcí byl 10.607,90 Kč 
a tak na vkladech a pokladní hotovosti byl 137.094,90 Kč.

Konec I. části 
V Bouzově    listopad 2024                                                                                              

Jaromír Fischer

Rozsvícení vánočního stromu v Luké

V sobotu 30. listopadu proběhlo rozsvícení vánočního stromu. Program 
zahájil koncert dětí z mateřské a základní školy v Luké, následoval vá-
noční jarmark, kde si návštěvníci mohli zakoupit různé drobnosti. Pro 
děti byly připraveny tvořivé dílničky, kde si mohly vyrobit něco hezké-
ho.
Na závěr nám divadlo z Luké zahrálo představení „Anděl Páně po na-
šem“. Celou akci zakončilo rozsvícení vánočního stromu a betlému.
Dovolte mi tímto poděkovat všem, kteří se podíleli na přípravě této 
krásné předvánoční události. Přeji Vám, abyste si užili adventní čas, 
prožili krásné Vánoce a do nového roku vykročili s radostí a zdravím.

Daniel Spáčil, místostarosta obce Luká
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Leden
Křesala Jan,  Luká
Strupková Olga,  Luká
Havigerová Ilona,  Vesel íčko
Juřičková Anežka,  Luká
Pinkavová Marie ,  Luká
Malá Ludmila,  Luká
Štorková Vlasta,  Luká
Vysloužil  J indřich,  Luká
Vyroubalová Jarmila,  Luká
Kvapilová Milada,  Ješov
Lysá Danuše,  Luká
Brozová Marie ,  Luká

Únor
Horáková Blažena,  Luká
Mlýnská Zdenka,  Luká
Malínková Alena,  Vesel íčko
Mrňková Marie ,  Luká
Vydrželová Danuška,  Luká
Šemberová Věra,  Břez ina
Čepcová Agnesa,  Luká
Škrabalová Zdeňka,  Luká
Rec  Oldřich,  Vesel íčko
Prucková Bohumila,  Ješov
Müller  Josef,  Střemeníčko

Březen
Sedláčková Věra,  Vesel íčko
Koželská Jana,  Ješov
Němcová Helena,  Luká
Havl íčková Milada,  Břez ina
Kvapilová Alenka,  Ješov
Mikmek Jaroslav,  Luká
Řezníčková Marta,  Luká
Crháková Zdenka,  Luká
Mikulková Emil ie ,  Luká
Spurný Antonín,  Luká

naši  jubi lanti

Vrbová Josef ína,  Luká
Bára Muzikantová,  Luká

narodi l i  se

Juřička Jan,  Luká
Hufová J iř ina,  Luká
Vydrželová L ibuše,  Luká

rozlouči l i  jsme se

Vítání občánků   7.10.2024

Bouzov

kovářov

javoříčko

luká

hvozdkladky

hartinkov

Vranová Lhota* Zajištěno pestré občerstvení. 
Opékání špekáčků, grilování 
klobás.

* Tříkrálová sbírka v prostorách 
areálu Nové Javoříčko.

* V případě nepříznivého počasí 
nabídneme posezení 
i v prostorách javoříčské školy.

12.
TŘÍKRÁLOVÝ

HVĚZDICOVÝ VÝŠLAP
DO JAVOŘÍČKA

BUDEME SE NA VÁS TĚŠIT
11. LEDNA 2025

 OD 10:00 DO 16:00 HODIN.
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